

■ Standorte Locations

- 111 Laparoskopische Behandlung der adhäsionsbedingten Dünndarmobstruktion**
 Laparoscopic management of adhesive small bowel obstruction
 R. Bergamaschi

■ Originalarbeit Original article

- 116 Die Laserhämorrhoidoplastie. Eine neues operatives Verfahren zur Behandlung des fortgeschrittenen Hämorrhoidalleidens**
 Laser hemorrhoidoplasty (LHP). A new surgical procedure for the treatment of advanced hemorrhoidal illness
 A.F. Karahaliloğlu

■ Update Update

- 124 Chirurgie des kolorektalen Karzinoms. Koloproktologie UPDATE 2009, Berlin, 13.06.2009**
 Surgery of colorectal carcinoma. Coloproctology UPDATE 2009, Berlin, 13.06.2009
 N. Runkel

■ Journal Club Journal Club

- 134 Rektozele oder Stuhlqualität. Was hat mehr Bedeutung für die Symptome von Entleerungsstörungen?**
 Rectocele or stool quality: what matters more for symptoms of obstructed defecation?
 T. Schiedeck
- 135 Operationsergebnisse und Lebensqualität nach Transposition des Grazilismuskels bei rektovaginalem Fistelrezidiv**
 Operative results and quality of life after gracilis muscle transposition for recurrent rectovaginal fistula
 A. Fürst
- 136 Inkontinenzraten nach Behandlung mit schneidendem Faden bei Analfisteln**
 Incontinence rates after cutting seton treatment for anal fistula
 A.K. Joos
- 138 Wirksamkeit von Sakralnervenstimulation wegen Stuhlinkontinenz bei Patienten mit Sphinkterdefekten**
 Efficacy of sacral nerve stimulation for fecal incontinence in patients with anal sphincter defects
 O. Schwandner
- 139 Transanale Rektumwandresektion mittels Stapler vs. transvaginale Rektozelenkorrektur in der Behandlung der obstruktiven Defäkationsstörung**
 Stapled transanal rectal resection vs. transvaginal rectocele repair for treatment of obstructive defecation syndrome
 A. Ommer

141 Randomisierte, kontrollierte Studie zum Vergleich von Nahtligatur mit Radiofrequenzablation und Nahtligatur bei symptomatischen Hämorrhoiden 3. Grads

Randomized controlled study between suture ligation and radio wave ablation and suture ligation of grade III symptomatic hemorrhoidal disease
J.-U. Bock

■ **Kongressauslese** Selected congress papers

143 Wertigkeit von Nerv- und Muskeltraining bei analer Inkontinenz. 36. Koloproktologen-Kongress, München, 11.–13.03.2010

Role of nerve and muscle training in anal incontinence. 36th Coloproctology Congress, Munich, 11—13.03.2010
T. Schwandner

■ **Empfehlungen des BCD** Recommendations of the BCD

147 Leitfaden und Empfehlungen für die Hygiene in der Koloproktologie. Herausgegeben vom Berufsverband der Coloproktologen Deutschlands (BCD)

Guidelines and recommendations for hygiene in coloproctology.
Published by the Association of Proctologists in Germany (BCD)
E. Tabori · J. Hermann · B. Strittmatter · A. Furtwängler · A. Herold · J. Kirsch · B. Lenhard · G. Pommer · M. Schmidt-Lauber · G. Kolbert · J. Meier zu Eissen · G. Osterholzer · M. Giensch · F. Raulf · H. Peleikis

■ **Verschiedenes** Miscellaneous

153 Aktuelles aus der Industrie Pharma News

156 Impressum Imprint

Zielsetzung der Zeitschrift

Koloproktologisch tätige Ärzte finden in der *coloproctology* interdisziplinäre und praxisrelevante Beiträge aus der Forschung und zur Weiterbildung. International anerkannte Autoren publizieren in deutscher und englischer Sprache. Außerdem veröffentlichen die Gesellschaften Empfehlungen und Standards. Die Zeitschrift ist für alle proktologischen Ärzte zur Fort- und Weiterbildung unentbehrlich.

Aims & Scope

Colorectal Surgeons will read in the journal *coloproctology* interdisciplinary research articles which are related to practice and necessary for continuing education. International renowned authors publish in German and English. The societies bring out recommendations and standards. The journal is essential for all colorectal surgeons for basic and continuing education.